

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

**“အနာဂတ်တပ်မတော် ဘယ်လို တည်ဆောက်ကြမလဲ”**

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။



### "အနာဂတ်တပ်မတော် ဘယ်လို တည်ဆောက်ကြမလဲ" (သာလွန်ဇောင်းထက်)

မြန်မာနိုင်ငံကို နယ်ချဲ့အစိုးရတွေရဲ့ လက်အောက်ကနေ လွတ်မြောက်အောင် လွတ်လပ်ရေးရရှိအောင် ရှေ့တန်းက ဦးဆောင်ပါဝင်ခဲ့တဲ့ ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းဦးစီးတဲ့ မြန်မာ့တပ်မတော်ရဲ့ ဂုဏ်သိက္ခာဟာ ၁၉၆၂ ခုနှစ် ဗိုလ်ချုပ်နေဝင်းဦးဆောင်တဲ့ စစ်အာဏာရှင် အစိုးရရဲ့ အာဏာသိမ်းမှုကြောင့် ပျက်ပြယ်သွားခဲ့ရပါတယ်။

ဒီမိုကရေစီစနစ်ကို ဖျက်သိမ်းပြီး စစ်အာဏာရှင်စနစ်ကို အသက်သွင်းခဲ့တာကြောင့် မြန်မာ့တပ်မတော်အပေါ် တိုင်းရင်းသားပြည်သူတွေရဲ့ ယုံကြည်မှု လျော့ပါးသွားခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၆၂ ခုနှစ်ကနေ ၁၉၈၈ ခုနှစ် အထိ ဗိုလ်ချုပ်ကြီးနေဝင်း အာဏာရှင်အစိုးရဟာ ပုံစံအမျိုးမျိုးနဲ့ တပ်မတော်ကို ကြိုးကိုင် ခြယ်လှယ်ခဲ့ပါတယ်။

၁၉၈၈ ခုနှစ်နောက်ပိုင်းမှာလည်း တပ်မတော်က နိုင်ငံတော်အာဏာကို ပြန်လည်သိမ်းယူပြီး စစ်အာဏာရှင်စနစ်ကို ထပ်မံ အသက်သွင်းခဲ့ပြန်ပါတယ်။ ၂၀၀၈ ခုနှစ်မှာတော့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေကို တပ်မတော်က စိတ်ကြိုက်ရေးဆွဲပြီး ၂၀၁၀ မှာတော့ အရပ်သားတစ်ပိုင်း အစိုးရကို အာဏာ လွှဲပြောင်းပေးခဲ့ပါတယ်။

လက်ရှိမှာ ပြည်သူလူထု ရွေးကောက်တင်မြှောက်ထားတဲ့ NLD အစိုးရ တက်လာပေမယ့်လည်း တပ်မတော်ဟာ လက်နက်ကိုင်ထားတဲ့ ဩဇာအာဏာကြီးမားတဲ့ သီးခြားအဖွဲ့အစည်းအဖြစ် ရပ်တည်နေဆဲပါပဲ။ စစ်မှန်တဲ့ ဒီမိုကရေစီစနစ်အဖြစ် အသွင်ပြောင်းလဲလာတာနဲ့အမျှ တပ်မတော်ရဲ့ အခန်းကဏ္ဍဟာ ပြောင်းလဲဖို့ လိုအပ်နေပြီး တိုင်းရင်းသား ပြည်သူတွေ အားလုံးပါဝင်တဲ့ ဖက်ဒရယ် တပ်မတော်အဖြစ် တည်ဆောက်ဖို့ တောင်းဆိုမှုတွေကလည်း တနေ့တခြား ကျယ်လောင် လာနေပါတယ်။

အနာဂတ်တပ်မတော်ဟာ ဘယ်လို ပုံစံမျိုး ရှိသင့်ပါသလဲ၊ ဘယ်လို တည်ဆောက်သင့်ပါသလဲ၊ ဘာတွေကို ပြုပြင်ရမလဲ၊ တပ်မတော်ဟာ ဘယ်သူတွေကို အလုပ်အကျွေး ပြုသင့်ပါသလဲဆိုတာနဲ့ ပတ်သက်လို့ ဝေဖန်သုံးသပ်တင်ပြပါမယ်။

#### ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေနဲ့ တပ်မတော် အခန်းကဏ္ဍ

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေမှာ တပ်မတော်ဟာ ရွေးကောက်ခံ အရပ်သားအုပ်ချုပ်မှုအောက်မှာ မရှိပဲ သီးခြားရပ်တည်နိုင်တဲ့ ဩဇာခံမဟုတ်တဲ့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းကြီးအဖြစ် ရပ်တည်ခွင့်ရှိနေပါတယ်။

အခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၂၀ မှာ တပ်မတော်ဟာ တပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ကိစ္စတွေမှာ လွတ်လပ်စွာ စီမံခန့်ခွဲ ဆောင်ရွက်ခွင့်ရှိပြီး တပ်မတော်က ကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့အားလုံးရဲ့ အကြီးအကဲ ဖြစ်တယ်လို့ တရားဝင်ပြဌာန်း ထားပါတယ်။ တပ်မတော်အနေနဲ့ အခြေခံဥပဒေကို ကာကွယ်စောင့်ရှောက်ဖို့ အဓိက တာဝန်ရှိတဲ့ အဖွဲ့အစည်း ဖြစ်တယ်လို့လည်း ပြဌာန်းထားပါတယ်။

အခြေခံပုဒ်မ ၆ မှာလည်း နိုင်ငံတော်ရဲ့ အမျိုးသားနိုင်ငံရေး ဦးဆောင်မှု အခန်းကဏ္ဍမှာ တပ်မတော်က ပါဝင် ထမ်းဆောင်နိုင်ရေးဆိုတဲ့ အချက်ကို တရားဝင်ပြဌာန်းထား ပြန်ပါတယ်။ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေအရ တပ်မတော်ဟာ ဘယ်သူရဲ့ အုပ်ချုပ်မှုအောက်မှာမှ မရှိတဲ့ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းကြီးအဖြစ် ရပ်တည်ခွင့်ရတဲ့အပြင် နိုင်ငံရေးမှာ ပါ တရားဝင်ပါဝင်ခွင့် ပြုထားပါတယ်။

ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတိုင်းမှာ တပ်မတော်တိုင်းဟာ နိုင်ငံတော်ကာကွယ်ရေး တာဝန်ကိုသာ အဓိကထမ်းဆောင်ပြီး နိုင်ငံရေး၊ အုပ်ချုပ်ရေးမှာ ဝင်ရောက်ပါဝင်ခြင်း မရှိပါဘူး။ ဒီမိုကရေစီနိုင်ငံတွေ အများစုမှာ တပ်မတော်တွေဟာ ရွေးကောက်ခံအရပ်သား အုပ်ချုပ်မှုအောက်မှာပဲ ထားရှိလေ့ ရှိကြပါတယ်။ မြန်မာ့တပ်မတော်ဟာ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရဲ့ စိတ်တိုင်းကျ အုပ်ချုပ်ခွင့်ရနေတဲ့ အဖွဲ့အစည်း ဖြစ်နေတာကြောင့် ဒီမိုကရေစီစံချိန်စံညွှန်းနဲ့ ကိုက်ညီတဲ့ တပ်မတော်မဟုတ်ဘူးလို့ ပြည်တွင်းပြည်ပ နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းက ဝေဖန်နေကြပါတယ်။

#### တပ်ချုပ်အရည်အချင်းသတ်မှတ်ချက် မရှိသေး

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရ လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အားလုံးရဲ့ အကြီးအကဲဖြစ်တဲ့ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ကို ဘယ်လို ခန့်အပ်ရမယ်ဆိုတဲ့ ဥပဒေပြဌာန်းချက် တရားဝင် မရှိသေးပဲ အခြေခံဥပဒေပုဒ်မ ၄၄၂ မှာ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီရဲ့ အဆိုပြုချက်နဲ့ သမ္မတက ခန့်အပ်နိုင်တယ်ဆိုတဲ့ ပြဌာန်းချက်တစ်ခုပဲ ပါရှိပါတယ်။

တကယ်တော့လည်း အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးရှိနေတဲ့ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီမှာ ၆ ဦးက တပ်မတော်နဲ့ သက်ဆိုင်သူတွေ မို့ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က သူ့ရာထူးဆက်ခံမယ့်သူကို စိတ်ကြိုက်ရွေးချယ် အဆိုပြုနိုင်တဲ့ အနေအထားပါ။

သဘောတရား သမ္မတအနေနဲ့ လက်ရှိတပ်ချုပ်က အဆိုပြုတဲ့ တပ်ချုပ်သစ်ကိုပဲ သဘောတူပေးရမယ့် အနေအထားပါ။ တပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ကိစ္စတွေမှာလည်း တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရဲ့ သဘောထားကသာ အဓိကဖြစ်ပြီး သမ္မတအနေနဲ့ ဘာဆိုဘာမှ ဝင်ရောက် စွတ်ဖက်နိုင်ခြင်း မရှိပါဘူး။ စွတ်ဖက်လို့ မရအောင်လည်း အခြေခံဥပဒေက တားဆီးထားပါတယ်။

အခြေခံဥပဒေမှာ သမ္မတအရည်အချင်းသတ်မှတ်ချက်၊ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အရည်အချင်း သတ်မှတ်ချက်တွေ ပါရှိပေမယ့် တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်နဲ့ ပတ်သက်တဲ့ အရည်အချင်း သတ်မှတ်ချက် ပြဌာန်းထားတာ မရှိတာမို့ လက်ရှိတပ်ချုပ်သာ အနားယူသွားရင် ဘယ်လိုပုံစံသတ်မှတ်ချက်နဲ့ တပ်ချုပ်သစ် ရွေးချယ်မလဲဆိုတာက မေးခွန်းထုတ်စရာ ဖြစ်လာနေပါတယ်။

#### တပ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ရာထူးသက်တမ်းတိုးမှု

တပ်မတော်သားတွေက နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေ ဖြစ်ပေမယ့်လည်း လုပ်ငန်းသဘာဝ ထူးခြားမှု ရှိတဲ့အတွက် တပ်မတော် ဥပဒေတွေနဲ့အညီ

ဆောင်ရွက်နိုင်တယ်လို့ အခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၂၉၁ မှာ ပြဌာန်းထားပါတယ်။ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းတွေ အားလုံးဟာ အသက် ၆၀ မှာ အငြိမ်းစားယူရမယ်လို့ နိုင်ငံ့ဝန်ထမ်းဥပဒေမှာ ပြဌာန်းထားပေမယ့်လည်း တပ်ချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်နဲ့ ဒုချုပ် ဒုဗိုလ်မှူးကြီး စိုးဝင်းတို့ကိုတော့ အသက် ၆၅ နှစ်အထိ ရာထူးထမ်းဆောင်ခွင့်ပြုတယ်လို့ ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇူလိုင် ၂၀ ရက်နေ့မှာ တပ်မတော်က တရားဝင် သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့ပါတယ်။

#### အခြေခံဥပဒေပါ တပ်မတော်ရပိုင်ခွင့်များ

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေမှာ တပ်မတော်ဟာ အထူးအခွင့်အရေးများစွာ ရရှိထားပါတယ်။ ဥပဒေပြုရေးကဏ္ဍမှာ တပ်မတော်သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တွေ ၂၅ ရာခိုင်နှုန်း ပါဝင်ခွင့်ရရှိထားပြီး အုပ်ချုပ်ရေးကဏ္ဍမှာတော့ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီး၊ နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီး၊ ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဆိုတဲ့ အရေးကြီးတဲ့ ရာထူးတွေကို တပ်မတော်သားတွေကိုသာ တာဝန်ထမ်းဆောင်ခွင့် ပြုထားပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ဒုတိယသမ္မတ ၁ ဦးတင်မြှောက်ခွင့်ကိုလည်း တပ်မတော်က ရရှိထားပြီး အဖွဲ့ဝင် ၁၁ ဦးရှိတဲ့ အမျိုးသားကာကွယ်ရေးနဲ့ လုံခြုံရေးကောင်စီမှာ တပ်မတော်နဲ့ဆက်နွယ်သူ ၆ ဦး ပါဝင်ခွင့် ရထားပါတယ်။ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးမှာလည်း တပ်မတော်က သဘောမတူရင် လုံးဝပြင်ဆင်လို့ မရနိုင်အောင်အထိ ပြဌာန်းထားတာမို့ ဒီအထူးအခွင့်အရေးတွေက အနာဂတ် ဖက်ဒရယ်တပ်မတော် တည်ဆောက်ရေးမှာ အတားအဆီးတွေအဖြစ် ဆက်လက်ရပ်တည်လျက် ရှိနေပါတယ်။

#### တိုင်းရင်းသားတွေ တောင်းဆိုနေတဲ့ ဖက်ဒရယ်တပ်မတော်

တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းတွေက အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး၊ ငြိမ်းချမ်းရေးတောင်းဆိုမှုတွေနဲ့အတူ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တပ်မတော်ဖွဲ့စည်းရေးဆိုတဲ့ တောင်းဆိုချက်တွေကလည်း ကျယ်လောင်နေပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း တပ်မတော်ဘက်ကတော့ ဖက်ဒရယ်ပြည်ထောင်စု တပ်မတော်ဖွဲ့စည်းခွင့်ဆိုတာကို သဘောမတူပဲ လက်ရှိတပ်မတော်ဟာလည်း ပြည်ထောင်စုတပ်မတော်ဖြစ်တယ်လို့ ထုတ်ပြန်ပြောဆိုမှုတွေ ရှိနေပါတယ်။

တပ်မတော်ဘက် ငြိမ်းချမ်းရေးမှ ၆ ချက်နဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်များ လက်နက်စွန့်ရေးကိုပဲ အဓိကတောင်းဆိုမှုတွေ ရှိနေတာကြောင့် တိုင်းရင်းသားများ တောင်းဆိုနေတဲ့ ဖက်ဒရယ် တပ်မတော်ဆိုတာလည်း အတော်ကို အလှမ်းဝေးနေဦးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

#### သူတို့အမြင်

“ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးရရှိအောင် နိုင်ငံတကာ စံနှုန်းများနဲ့အညီ DDR/ISSR လုပ်ငန်းစဉ်များအတိုင်းအကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရေးအတွက် တို့တပ်မတော်ဟာ ပါဝင် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးသွားမှာပဲဖြစ်တယ်။ တပ်မတော်ကိုလည်း ဒေသတွင်းမှာရှိတဲ့ တပ်မတော်များနဲ့ ရင်ပေါင်တန်းနိုင်အောင်၊ Professional ဖြစ်အောင်၊ စွမ်းရည်ရှိတဲ့ တပ်မတော်ဖြစ်အောင် တည်ဆောက် ကြရမှာဖြစ်တယ်”

ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီးမင်းအောင်လှိုင်